
година хип ЦЕТИЊЕ, субота 19. априла 1914. БРОЈ 21.

Власник: Државна Штампарија.

Ц И ј Е Н А:
За Црну Гору иа годину 8 пер- 

оера, на по године 4 перпера.
За Лустро-Угарску Босну и 

Кераеговину на годину 12 пер- 
оера, на по године 6 перпера.

За сае остале земље годишње 
20 фрамака у алату, на по годи- 
не 10 франака у злату.

ПреШ.плаСпа се прима само у 
мдишпим и полугодишњим ро- 
коиима и полаже у напријед.

Поједини број 20 пара за Цр- 
ну ГорУ. — зз Иностранство 25 
пара.

ГЈ1АС ЦРВОГОРЦА
Це СЉА5 Т2К№О(јОКТ2А, Јоигпа1 ОЈјипеЦ рагаЈззаШ ћ’аћоппетеп! роиг 1е рауз 8; роиг Г Аи(псће-Ноп§пе 12
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Претплата се шаље само Ад- 
миннстраи.и)и „Гласа Црногор- 
ца*4 на Цетиње.

Дописн се шаљу Уредништву 
— Рукописи се не враћају.

Огласи се шаљу Администра- 
ци)н и наплаћују се: за сваку 
ријеч или број до* пет цифара из 
пстит слова по 4 паре, гармонд 
слова 6 пара; цицеро слова 8 
пара — за први пут, а за сваки 
даљи пут у пола од горње ци- 
јене. Мајмањи оглас наплаћује 
се 1 перпер. — Оси.м напријел 
изнешене цијене од ријечи, на- 
плаћује се по закону о таксама 
још по 50 пара за свако поједино 
оглашавање.

Излази суботом Уредник и одговорни уредник: Вељка Милиђевић

СЛУЖБЕНИДИО

РАСПИС
СВИМА СУДОВИМА

Поводом сунротних мишљења о зна- 
чају и примјени неких одредаба трговач- 
ког законика, налазим за потребно дати 
ова објашњења.

1) . § 73. тач. 5. и § 85. трг. зак. одре- 
ђују начин потписивања мјенице од стране 
издаваоца и примјеника, који се не имају 
или не могу, због каквих тјелесних не- 
достатака, потписати. О томе како треба 
постуиити кад је преноситељ неписмен 
или се не може потписати, закон не го- 
вори ништа. Али с обзиром на то, да су 
и преноситељи мјенични обавезници, ге 
да и њихова обавеза мора бити утврђена, 
несумњиво је да се и у овом случа|у мора 
поступити као код издаваоца и пријем- 
ника т. ј. његово ће име потписати дру 
го лице, а он се закрстиги. Поред тога ће 
се као свједоци потписати: онај, који је 
индосанта потписао и још два писмена 
свједока.

Овјере неписмених мјеничних обвезника 
од стране капетанских судова не искљу- 
чују потребу, да потпис буде учињен на 
истакнути начин, те ће се у будуће све 
мјенице у погледу потписивања морати 
саобразити законским наређењима.

2) . Дужност је посједника мјенице, да 
затражи исплату мјенице онога дана, када 
јој је рок исплати одређен (§ 129. грг. 
зак.). Не буде ли мјеница тог дана испла- 
ћена, посједник мора одмах другог дана 
изискати протест због неисплате (§ 130. 
трг. зак.). ако не жели трпити посљедице 
из § 136. трг. зак., који проиис, у оста- 
лом, није јавног карактера, те га суд неће 
ни узимзти у обзир по званичној дуж- 
ности.

Протест се има подићи код суда онога 
мјеста, које је у мјеници означено као 
мјесто плаћања или се по закону за такво 
сматра.

Да је главни мјенични дужник позват 
о року на исплату и да исту није учинио, 
утврђује се једино к искл>учиво проте- 
стом (§ 143 трг. зак.). С тога 'ће посјед- 
ник мјенице, кад год хтједне користити 
се правима из § 132. трг. зак., морати до- 
ставити мјенични протест свима мјеничним 
обвезницима, од којих исплату тражи, 
како би они знали, да главни дужник 
није исплату учинио. Ово је неопходно 
потребно с тога, што је обавеза спо- 
редннх мјеничних обвезника условна: ако 
не плати главни дужник, да они плате. 
Протест, који не би био поднесен суду 
у року одређеном §-ом 130. трг. зак., 
суд ће одбити као неблаговремено под- 
несен.

3) . Рокови из § § 133 и 134. трг. зак. 
рачунају се посебно за сваког мјеничног 
обвезника, с тога посједник који тражи 
наплату од својих мјеничних обвезника, 
ако жели да је од свих може и напла- 
тити, треба да тужбу подигне у року од- 
ређеном за обвезника најближег мјесту 
плаћања. Тужба, пак, има у свему бити 
сачињена по прописима зак. о суд. пост. 
у грађ. парницама, који се односе на 
тужбу у опште.

Посједник, који не би у законском року 
тужбу поднио, губи на приговор заинте- 
ресованих посредних мјеничних обвезни- 
ка, свако право наплате према њима § 136. 
трг. зак.).

4) . Било да посједник мјенице није мје- 
ницу у законом року протестирао, било 
Да у року није тужбу поднио, он опет 
тиме не губи право мјеничног потражи- 
вања према главном мјеничном дужнику. 
Његово право да тражи наплату мјенич- 
ном тужбом, застариће тек послије 5 го- 
Дина од дана подигнутог нротеста, или, 
ако није подигнут, од дана кад га је по 
закону требало подићи, односно од дана 
посљедњег корака, учињеног код суда 
(§ 159. трг. зак).

Наређујем судовима да се, у колико се 
буде кога тицало, строго придржавају 
ових објашњења.

Број 1884.
Цетиње, 12. априла 1914. год.

Министар Правде
ЈБуб. А. Бакић

У 16. броју „Гласа Црногорца“ у указу 
о ностављању Великог Војног Суда од 
21. марта 1914. год. речено је: „Закона 
о усгројству војске“, а треба да стоји: 
„Закона о устројству војних судова“ — 
што се овим исправља.

Број Р/3155. Е/783. Из канцеларије Кр. 
Министарства Војног, 18. априла 1914. 
године, Цетиње.

ЗАПИСКИК
XXXVII РЕДОВНЕ СЈЕДНИЦЕ НАРОДНЕ СИУПШТИНЕ

КРАЉЕВИНЕ ЦРНЕ ГОРЕ држане 31. марта 1914. год.
Предсједавао

Предсједник Народне Скупштине,
Мило Дожић

Секретар,Мато Павићевић
Присутни су били г.г. министри: Лабуд 

Гојнић, Ристо Поповић, Мирко Мијушко- 
вић, Љубомир Бакић и Петар Пламенац.

С)едницу је отворие предсједник Мило 
Дожић у 8 и по часова ирије подне.

Прочитан је и без примједбе примљен 
заиисник прошле сједнице.

Прочитане су у изводу молбе и жалбе: 
Лепосаве Ивановића с Андријевице, Сима 
Вуковића из Никшића, Сгевана Булато- 
вића с Цетиња и Шћепана Гргуровића.

Посланику Сави Ковачевићу одобрено 
је одсуство, тражено због болести.

Прешло се на дневни ред: претрес 
извјештаја одбора, одређеног за проу- 
чавање пројекта закона о чиновницима 
грађанског реда.

Извјестилац Саво Вулетић нрочитао је 
одборски извјештај, којим се иројекат у 
начелу прима, а у појединостима чине 
извјесне измјене и допуне.

Ммнистар Правде Љубомир Бакић, го- 
ворећи у начелу о овом пројекту, указује 
на то, да Краљевска Влада подношењем 
на ријешење овог законског пројекта 
излази у сусрет обећању, изнесеном у 
Пријестоној Бесједи а прихваћеном у 
Адреси. Ријешење чиновничког питања 
онако како треба, врло је — вели — 
важна ствар и једно је од најважнијих 
питања у свакој земљи, те да с гога треба 
озбиљно послу приступити и питање 
ријешити на иравилној основи, а таквим 
ријешењем удара се здрав темељ држав- 
ном уређењу. Пошто је говорио о односу 
чиновника према држави, прешао је на 
раније законодавство по овој струци, 
изјављујући, да је била потреба, да се 
донесе добар закон о чиновницима гра 
ђанског реда, у ком ће се ирописати 
њихова права и дужности. Разлажући о 
начелима, проведеним у овом пројекту, 
налази, да су иста добра, а то су: спрема, 
постепеност наиредовања и сталност чи- 
новника у државној служби. На завр- 
шетку говори о ирелазним наређењима, 
гдје се говори о садашњем чиновништву, 
те вели, да је то једно тугаљиво питање- 
и да га је најтеже ријешити.

Д-р Филип Добречић сматра, да је за- 
кон о чиновницима грађанског реда био 
неопходно потребан, јер треба досада- 
шњи систем иотпуно одбацити. И ако 
пројект тога закона није, по његовом 
мишљењу, потпуно савремен, ипак је до- 
бар за наше прилике, те у њему види 
један велик знак напреткау нашој земљи. 
Код појединачне дебате имаће — вели 
— да учини неколико примједаба, одно- 
сно да предложи неколико измјена, које 
ће одговарати принципу нравде и духу 
савремености.

Василије Жугић налази, да је чинов- 
ничко пигање једно капитално питање 
које ни напредне земље нијесу могле ри- 
јешити на модерној основи. Радујући се 
овом пројекту закона, гврди, да је исти 
израђен на модерној основи; што се тиче 
прелазних наређења, код којих ће у по- 
себном претресу ставити извјесне своје 
примједбе, она су такве природе, да се 
закон може примијенити, а да не осје- 
тимо никакву тешкоћу нити штету.

У толико му се више допада овај про- 
јект, шго не доноси штете никоме, чак 
ни 'данашњем чиновништву, него што 
више оно добија сталношћу у служби и 
утакмицом на основу исиита, предвиђе- 
них одборским извјештајем, са којим је 
он уопште задовољан с малим изузегком.

Још је у начелу говорио и Никола Јо- 
ваноеић, који је учинио неколико напо- 
мена о досадашњем животу и раду чи- 
новника у земљи, као и о досадашњем 
начину добијања и времена државне 
службе'код нас. Најпослије држи да 
због буџетске немогућности не можемо 
увести у живот овај закон прије 1. јану- 
ара 1915. године, а можда ће и тада 
бити прерано.

Нриступило се поименичном гласању у 
начелу и пројект је примљен једногласно 
са 50 гласова.

Послије одмора од 10 минута, прешло 
се на посебан претрес истог законског 
пројекта.

П6 пројекту су примљени чланци: 1., 
2„ 3., 7„ 9., 11., 17. и 18., а по извјештају 
пак чланци: 4., 5„ 6., 10. и 12. до 16. и 19.

Чл. 8. усвојен је по извјештају с уме- 
тањем ријечи „редовно" но предлогу Ва- 
силија Жугића.

Осим тога у појединим чланцима ис- 
прављене су штампарске и друге грјешке 
у смислу опште иримједбе на крају из- 
вјешгаја одборског.

Ксд чл. 20. Андрија Радовић предлаже, 
да се у четвртом ставу испусте ријечи: 
„плата, а при једнаким платама узеће се“. 
Код овог члана су још узели ријеч и: д-р 
Филчп Добречић, Никола Вучииић, извје- 
стилац Саво Вулетић, Министар Правде 
Љубомир Бакић, Василије Жугић, Илија 
Пречевић, д-р Никола Шкеровић и Јанко 
Сиагојевић, послије чега је Скуиштипа 
одл\чила, да се овај чланак врати од- 
бору, да га коригује.

Сједница је закључена у 12 часова у 
подпе, а идућа заказана истог дана за 
3 часа послије подне с продужењем истог 
дненног реда.

Секретар, Предсједник Нар, Скупштине,Мат< Павићевић Мило Дожић
ЗАПИСНИК

XXXVIII РЕДОВНЕ СЈЕДНИЦЕ НАРОДНЕ СКУПШТИНЕ
КРАЉЕВИНЕ ЦРНЕ ГОРЕдржане 31. марта 1914 г.

Предсједавао
Предсједник Народне Скупштине,

Мило Дожић
Секретар,Мато Павићевић

Присутни су били г. г. министри: Лабуд 
Гојнић, Ристо Поновић, Мирко Мијушко- 
вић, Љубомир Бакић и Петар Пламенац.

Сједницу је отворио предсједник Мило 
Дожић у 3 часа послије иодне с наио- 
меном, да ће се записник прошле сјед- 
нице прочитати на крају од идућих сјед- 
ница.

Прије прелаза на дневни ред, Никола 
Вучинић тражио је, да се не хита са рје- 
шењем закона о чиновницима грађанског 
реда.

Прешло се на дневни ред: наставак 
појединачног пројекта закона о чинов- 
ницима грађанског реда.

Претрес је настављен код чл. 20., који 
је иримљен по новој одборској редакцији 
у смислу предлога Андрије Радовића.

Скупштина је примила по пројекту: чл.
22., 24., 25., 26., 29., 30. до 34.. 36., 37. 
до 43., 45. до 48., 50. до 53., 55., 56, 58.,
59., 60., 64., 66. до 68., 71.,73., 74., 75., 76., 
78. до 85., 87. до 91., 95., 96., 99. до 103.,
107., 108„ 110, 111., 112., 114., 116., 119.,
120., 122., 127. и 131.

А Скуиштина је усвојила по извјештају 
одборском: чл. 21., 23., 27., 28„ 35., 44„
49., 54., 57., 61. до 63„ 65„ 69., 70., 72.,
77., 86., 92. до 94., 97. 98„ 104. до 106.,
109., 113., 115., 117., 118., 121., 123. до
126., 128., 129. и 130,

Осим тога у појединим чланцима ис- 
прављене су штампарске и друге грјешке 
у смислу опште иримједбе на крају из- 
вјештаја одборског.

Никола Вучинић стављао је своје при- 
мједбе и тражио измјене код: чл. 25., 31.,
33., 37., 45., 50., 52., 53., 55., 56., 66., 68.,
69., 74. и 93., а д-р Филип Добречић код 
чл. 49.

Сједница је закључена у 61 г часова 
послије подне, а идућа заказана за сјутра 
у 10 часова прије подне с продужењем 
истог дневног реда.

Секретар, Предсједник Нар. Скупштине, Мато Павићевић. Мило Дожић.

ЗАПИСНИК
ПШ РЕДОВНЕ СЈЕДНИДЕ НАРОДНЕ СИИПШТИНЕ

КРАЉЕВИНЕ ЦРНЕ ГОРЕ држане 1. априла 1914. год.
Предсједавао

Предсједник Народне Скупштине,
Мило Дожић

Секретар,Крсто Поповић
Присутни су били г. г. министри: Лабуд 

Гојнић, Мирко Мијушковић, Љубомир Ба- 
кић и Петар Пламенац.

Сједницу је отворио предсједник Мило 
Дожић у 10г/з часова прије подне с напо- 
меном, да ће се записник прошле сјед- 
нице као и молбе и жалбе прочитати на 
идућој сједници.

Прешло се одмах на дневни ред: на- 
сгавак појединачног иретреса пројекта 
закона о чиновницима грађанског реда.

Претрес је настављен код чл. 132.
Крсто Јаблан налази, да је Влада код 

пројектовања овог чланка била нешто 
издашнија од одбора — у толико, у ко- 
лико је предложила, да се чиновници за- 
течени у једном чину, преведу па плату 
бар најниже класе тога чина. Ш го се тиче 
чиновника са вишом спремом, они су 
достигли и прешли ону норму, коју им 
данас овај закон даје и тако неће бити 
ни једног, који ће добити плагу колику 
по овом закону треба да добије. Тако 
исто стоји ствар и са чиновницима са 
средњом сиремом, као и са онима ниже 
спреме, којима се по овом закону обе- 
ћаје много, а у ствари им се не даје ништа 
за сада. А најгоре је — вели за оне 
садашње чиновнике, који немају нижу 
спрему, јер се чини неправда људима, 
који су се до сад својим радом показали 
способни за државну службу. Што се 
пак тиче тачке 3„ он не види много до- 
биги од пСГтга, прсдс’лђе:!::х сдбор'',,им 
извјештајем за садашње чиновнике без 
ниже спреме, но ипак могао би изостати 
теоријски, а остати само практичан испит 
из своје струке. Предлаже најзад, да се 
и чиновници државне штампарије, регру- 
товани из типографа, као год поштан- 
ско-телеграфски чиновници, ослободе то- 
га испита.

Министар Правде Љубомир Бакић ука- 
зује на несразмјерно поскупљивање жи- 
вотних намирница и плата чиновничких 
прије и сада. Налази, да материјални 
издатак на ове повишице не би био велик, 
те да би требало усвојити одредбу по 
иројекту.

Министар Просвјете и Црквених Посло- 
ва Мнрко Мијушковић предлаже, да овај чла- 
нак остане по пројекту с корекцијом: 
„Они чиновници, који иснуњава|у услове 
из чл. 8. овог закона, преводе се одмах 
на плате предвиђене овијем законом и 
законом о Краљевској Влади и уређењу 
државних надлештава, и то на најнижу 
класу односнога чина, ако су у том чину 
провели најмање двије године". У оста- 
лом мисли, да ће одбор схватити тежину 
цијелог питања и да ће пристати, да му 
се поврати на кориговање.

Василије Жугић, је што се прелазних 
наређења тиче, незадовољан и са иро- 
јектом и са извјештајем. Он тражи, да 
се овај чланак поврати одбору, да га 
редигује, само би желио знати скупштин- 
ско расположење, у ком правцу да се 
редигује: да ли у духу пројекта или 
извјештаја?

Извјестилац Сагво Вулетић вели, да су 
сви говори по овом питању били лијепи 
и државнички. Жао му је баш што Вла- 
да није боље предложила овај чланак. И 
он, као извјестилац, не само што није 
задовољан Владином солуцијом, него није 
задовољан ни одборском солуцијом, та- 
ко, да је одбор дошао с намјером, да 
прихвати из Скунштине све оно, што бу- 
де боље од оног што су Влада и одбор 
предложили. Што се пак тиче предлога, 
да се овај члан поврати одбору, требало 
би казати смисао, у ком би се имао ре- 
дижирати, па га тек тада враћити.

Никола Вучинић признаје тешко мате- 
ријално стање чиновника, али и народно 
још теже.

Још је узимао ријеч и д-р Филип До- 
бречић, послије чега је Скупштина од- 
лучила, да се чл. 132. поврати одбору 
на корекцију.



Сједница је закључена у 'Д часа по- 
слије подне, а идућа је заказана истог 
дана за 4 часа послије подне с проду- 
жењем истог дневног реда.

Секретар, Предсједник Нар. Скупштине, 
Крсто Поповић. Мило Дожић.

ЗАПИСНИК
XI. РЕДОВНЕ СЈЕДНИЦЕ НАРОДНЕ СКУПШТИНЕ

КРАЉЕВИНЕ ЦРНЕ ГОРЕ 
држане 1. априла 1914. год.

Предсједавао
Предсједник Народне Скупштине,Мило Дожић

Секретар,
Крсто Поповић

Присутни су били г. г. министри: Лабуд 
Гојнић, Мирко Мијушковић, Љубомир Ба- 
кић и Петар Пламенац.

Сједницу је отворио предсједник Мило 
Дожић у 5 часова послије подне с напо- 
меном, да ће се записник прошле сјед- 
ниие прочитати на идућој сједници.

Одмах се прешло на дневни ред: на- 
ставак појединачног претреса пројекта 
закона о чиновницима грађанског реда.

Извјестилац Саво Вулетић прочитао је 
чл. 132. у новој редакци|и.

Крсто Јаблан вели, да га је одбор само 
дјелимично задовољио, те предлаже друк- 
чију редакаију.

Министар Просвјете и Црквених Послова 
Мирко Мијушковић изјављује, да је Закон 
о централној управи предвидио посебан 
Закон о Државној Штампари|и, који ће 
предвидјети оно што Крсто Јаблан хоће 
у погледу чиновника исте.

Василије Жугић такође није задовољан 
ни с новом редакцијом овог чланка, те 
га сам друкчије редижира.

Још су говорили по овом питању и: 
д-р Никола Шкеровић, Министар Правде 
Љубомир Бакић и извјестилац Саво Вулетић, 
који је поново прочитао чл. 132. у новој 
одборској редакцији, комбинованој са Жу- 
гићевом, као и допуном истог код тачке 
2., како га је и Скупштина усвојила.

Чл. 133., примљен )е по извјештају од- 
борском, као и чл. 135.

Код чл. 134. Министар Просвјете и Цр- 
квених Послова МиркоМијушковић предла- 
же, да Закон стане на снагу 1. јула 1914 г., 
а превођење на плате да се изврши на 
1. октобра исте године, што је прихватио 
и извјестилац Саво Вулетић, пи и Скуп- 
штина.

На коначном гласању Закон је примљен 
са 49 гласова против једног задржаног 
гласа.

Сједница је закључена у 6‘/2 часова по- 
слије подне, а идућа је заказана за 14. 
овог мјесеца у 8 сати прије подне с днев- 
ним редом: претрес предлога буџета др- 
жавних прихода и расхода за 1914 г.

Секретар, ПредсЈедник Нар. Скупштине, 
Крсто Поповић. Мило Дожић.

НЕСЛУЖБЕНИ ДИО
Дворске и дипломатске вијести

— Његово Величанство Краљ 
пошао је у понедјељак послије 
подне на Ријеку.

Њихова Краљевска Височан- 
ства Насљедник и Насљедница от- 
путовали су истог дана у иностран- 
ство.

— Г. ЈТазар Мијушковић, наш 
Министар у Биограду, допутовао 
је у уторак на Цетиње.

— Наш генерални консул у Кри- 
стианији, г. Хуго Мовинкел бавио 
се ових дана на Цетињу и отпуто- 
вао за Норвешку.

Аустро-Угарска Црвена Књига
Будим-Пешта, 15. априла 

Црвена Књига коју је Министар- 
ство Иностраних Дјела поднијело 
Делегацијама, садржи 926 дипло- 
матских докумената за вријеме од 
13 јула 1912 до 6 новембра 1913. 
Црвена Књига почиње са цирку- 
ларном нотом, упуђеном амбасада- 
ма у Берлину, Лондону, Паризу, 
Риму и Петрограду, у којој се под- 
стиче на измјену мисли о евентуал- 
ним заједничким корацима код Пор- 
те и Балканских Држава да би се 
спријечила бура која пријети миру 
на Балкану. Из ове депеше произ- 
лази, а још јасније из телеграма 
који јој је слиједио, од 14 септем- 
бра 1912, упуђеног Отправнику По- 
слова у Берлину да је Бечки Ка- 
бинет сазнао за постојање уговора 
између Балканских Држава, који 
су још били држани у тајности у 
то вријеме, и да овај Кабинет, вје-

ран својој политици коју је водио 
дотле, није хтио да пропусти ни- 
једно средство да сарађује на одр- 
жању 51а1и-цио-а на Балкану, у бли- 
ском додиру са Кабинетима оста- 
лих Великих Сила.

Сљедеђи документи доказују да 
је код свих Влада постојала «оља 
да се одржи, у колико је могуђе, 
51а1и-цио на југоистоку Европе, али 
поред све једнодушности Великих 
Сила да се избјегне нарушење ми- 
ра, ипак су се појавила битно раз- 
личита гледишта у погледу сред- 
става која би се имала употребити 
да се постигне тај циљ: да би се 
без акције могао постиђи веђи ус- 
пјех у спречавању, односно окон- 
чавању, ратних сукоба, и у том 
смислу се трудио концерат Великих 
Сила да локализује балкански рат. 
Тај циљ се могао постићи и без 
изјаве о апсолутној незаинтересо- 
ваности, изјаве на коју се Аустро- 
Угарска није могла ограничити, кад 
се узме у обзир интерес који има 
Монархија у балканским догађајима, 
ради непосредног сусједства са Бал- 
канским Полуострвом. Ипак, велики 
број објављених докумената даје 
доказа о сталним напрезањима Беч- 
ког Кабинета да се одржи склад 
међу Великим Силама и да се из- 
бјегну сувише нагле несугласице у 
интересима који су често били о- 
пречни.

Велики дио Црвене Књиге по- 
свеђен је Арбанији око чијег ства- 
рања су радиле у заједничком спо- 
разуму Аустро-Угарска и Италија, 
сходно својим заједничким интере- 
сима у Јадранском Мору. Контакт 
и сталан склад се нарочито истиче 
у питању арбанашког статута, о 
којему су се споразумјеле обје вла- 
де и који је био поднесен Лондон- 
ској Реунији, — као и у својим при- 
једлозима односно одређења гра- 
ница земљишта нове државе, — и 
у првој демарши, учињеној 23 ју- 
на 1913 на Букурешком Двору од 
стране обију савезних Великих Си- 
ла, и којом се постигао избор Кња- 
за Вида за владара Арбаније.

Међу многобројним документима 
који освјетљавају односе Аустро- 
Угарске са различитим Балканским 
Државама за вријеме два рата, на- 
рочито је значајан телеграм од 8. 
новембра 1912. г. упуђен министру 
Угрону, у којему се изражава на 
најеклатантнији начин благонаклоно 
држање Монархије према закони- 
тим српским аспирацијама односно 
знатног територијалног повеђања. 
Остали документи доказују како је 
Бечки Кабинет био касније примо- 
ран да често брани своје интересе 
са највећом енергијом од стране 
Србије и Црне Горе, гдје се мисли- 
ло да се може рачунати на неспо- 
разум између Великих Сила, све 
док није Монархија била најзад при- 
морана да увјери неоспорно српску 
владу 18 октобра 1913 о озбиљ- 
ности положаја.

Што се тиче Бугарске, документи 
обухватају период од почетка рата 
са Турском па све до краја турско- 
бугарских преговора, — садржећи 
вазда нове доказе о благонаклоним 
осјећајима Монархије према бугар- 
ским аспирацијама, за чије би о- 
стварење Бугарска била могла ра- 
чунати на помоћ Аустро-Угарске, 
под условом једног претходног и- 
скреног споразума са Румунијом. 
Већ неко вријеме раније, према у- 
путству које је предано 2 новембра 
1911 г. нашем министру у Софији 
Тарновском, овај је изјавио да Беч- 
ки Кабинет сматра оправданом ру- 
мунску жељу о компенсацији, са- 
вјетујући софијску владу да створи 
трајну основицу за један споразум, 
непосредном измјеном погледа са 
Букурештом. Бугарска влада је била 
извијештена да се овакав споразум 
не може постићи без териториалне 
отштете.

Факт да ја Монархија на реунији 
у Петрограду (?) потпомагала у цр-

вом реду румунске жеље, одговара 
политици коју је Бечки Кабинет во- 
дио много година и према којој је 
такође, у својим разговорима са 
савезницима (телеграм од 30 окто- 
бра 1912 упућен Сеђењу) обиље- 
жио остварење оправданих жеља 
Румуније као један од животних 
интереса Монархије. Аустро-угар- 
ском министру у Букурешту било 
је такође 3 новембра 1912 став- 
љено у дужност да изјави Краљу 
Каролу како је Аустро-Угарска ра- 
сположена да потпомогне аспира- 
ције Румуније односно компенса- 
ција. Из доцнијих докумената про- 
излази да је гроф Берхтолд засту- 
пао мишљење да румунски мини- 
стар присуствује вијећањима амба- 
садора у Лондону, пошто је Ру- 
мунија заинтересована дјеломично, 
да непосредно ради предмета буде 
заступана и да је стекла својим 
мирољубивим и исправним држа- 
њем право да се чује и њезин глас 
приликом савјетовања Великих Си- 
ла. Из Црвене Књиге на посљетку 
види се да се бар могло постићи 
да представник Румуније буде при- 
пуштен расправљању питања која 
интересују Румунију. Дипломатска 
помоћ која је указана Румунији у 
погледу њезиних аспирација на 
компенсације доказује се у једном 
низу докумената, нарочито у упут- 
ству од 21 марта 1913 односно 
интервенције Монархије ради пре- 
пуштања Силистрије, као и у те- 
леграмима од 25. јуна 1913., упу- 
ћеним министрима у Атини и у 
Биограду поводом преговора о Бу- 
курешком Миру. Ову помоћ такође 
доказује и сугестија од 1 септем- 
бра 1913 да је Мајореску, како би 
се лакше дошло до закључења ми- 
ра, овлаштен да изјави на конфе- 
ренцији у име неких или свих Бе- 
ликих Сила да ове, ма што било 
одлучено о судбини Кавале, задр- 
жавају за себе право да подвргну 
ревизији нарочито ову тачку. При- 
мједба румунског министра да се 
односне владе овим овлаштењем 
не би наравно одрекле права да 
изврше ревизију читавог уговора, 
значајна је тим више што ова ми- 
сао потпуно одговара мишљењу 
које је још много раније изразила 
аустро-угарска влада и изричито 
поновила телеграмом од 22 авгу- 
ста 1913, упућеном министру кне- 
зу Фирстенбергу. Према гледишту 
које је Бечки Кабинет изразио цир- 
куларним телеграмом од 24 но- 
вембра 1912 г. упућеном амбаса- 
дорима при Великим Силама, да 
не може сматрати дефинитивним 
стипулације закључења мира које 
су ратујуће стране међусобно по- 
стигле, — гроф Берхтолд тражи 
телеграмом од 15 децембра 1913, 
упућеним амбасадору у Лондону 
грофу Менсдорфу да Велике Силе 
за се задрже право пристанка на 
цјелокупност териториалних измје- 
на које се имају одредити; гле- 
диште које се види из одлука Ре- 
уније од 21 аугуста 1913 као на- 
чело признато од свих Великих 
Сила.

Измјена погледа између Каби- 
нета, у тежњи да се одржи то на- 
чело, довело је, као што произлази 
из телеграма од 11 септембра 1913 
посланог од стране амбасадора у 
Петрограду грофа Турн-Валсасине, 
до пријатељског разговора између 
бечке и петроградске Канцеларије, и 
њихова мишљења слагала су се у 
много тачака. У измјени погледа, 
вођеној од почетка балканске кризе 
са искреном вољом од обију страна 
да се избјегне европски сукоб, по- 
казала се више пута вјера у срећан 
споразум која се јасно огледа у 
више објављених докумената. На 
примјер, гроф Турн брзојавља 2 
септембра 1912 како Сазонов кон- 
статује да балканска политика Ру- 
сије иде за истим циљевима као 
што су они на које је указиво бечки 
кабинет. 17 септембра 1912 Сазо-

нов је обавијестио аустро-угарског 
отправника послова да је послао 
циркуларну депешу коју сматра за 
допуну ранијој сугестији Аустро-У- 
гарске, додајући да сада све зависц 
од држања Аустро-Угарске и Ру. 
сије, двију најзаинтересованијих Ве- 
ликих Сила. Заиста, представницима 
обију Великих Силапри Балканским 
Државама било је стављено у дуж- 
ност 7 октобра 1912 да учине 
заједничке кораке, не би ли се спри- 
јечио рат. И ако су у току дођаја 
избиле противности интереса између 
Беча и Петрограда, које су готово 
изгледале несавладиве, није се про- 
пуштало ниједно средство са обију 
страна да се нађе, путем непосре- 
дне конверсације, задовољавајуће 
ријешење. Примјер је за то извје- 
штај грофа Турна од 13 децембра
1912 као и лондонска одлука, из- 
несена у телеграмима од 30 августа
1913 који су били упућени у Био- 
град и на Цетиње. Каквим добрим 
плодомсууродили узајамни напори, 
види се из телеграма грофа Турна 
о једној изјави Сазонова који је 
рекао да са задовољством конста- 
тује солидарност која се показала 
у мишљењима обију кабинета током 
посљедње балканске фазе, и да 
мисли како би било у интересу обију 
сусједних монархија да остану као 
и до сада у измјени погледа о акут- 
ним питањима, радећи тако зајед- 
нички на одржању мира на Балка- 
ну. — Бечки Кор. Биро.

Експозе гроФа Берхтолда
Будим-Пешта, 16. априла

У одбору за спољне послове ау- 
стријске делегације, гроф Берхтолд 
изнио је свој експозе и изјавио да 
се послије бурних времена, осјећа 
општа потреба за миром и да је 
наступио период видне ведрине у 
међународним односима.

Факат да је нови арбанашки вла- 
далац био дочекан са једнодушним 
одушевљењем од стране арбанаш- 
ког народа и да су га све Велике 
Силе симпатично поздравиле, по- 
вољан је знак да ће успјети ње- 
гова висока мисија.

Потпуним напуштањем арбанаш- 
ког територија од стране грчких 
трупа, створиће се битно јаснији 
положај, јер ће арбанашка влада 
бити у стању да успостави ред на 
свом територију, а бунтовници би 
били тако лишени сваке илузије у 
држање грчке владе. Положај на 
границама у Јужној Арбанији за- 
давао је до сада мање бриге него 
сама консолидација. Чини се да у 
разграничењу Западне Арбаније из- 
бијају потешкоће, у колико су се 
арбанашка племена Хоти и Груди, 
која су припала Црној Гори, пра- 
вила да ће се опријети новој власти. 
и Црногорска Влада је била при- 
морана да испошље своје трупе на 
границу да спријечи неспоразуме 
и повреде границе које би могле из 
тога произаћи. „Ми смо подстицали 
да се пошље комисија за разгра- 
ничење на спорни териториј.

„Наши односи са различитим др- 
жавама Балканског Полуострва на- 
дахнути су највећом благонакло- 
ношћу за слободан развитак и за 
независност ових држава. Надамо 
се да ће дјело мирног препорођаја 
коме се ове послије крвавог рата 
хоће да посвете, бити повољно по 
каснији развитак наших односа са 
тим државама.

„Што се тиче Румуније, — и ако 
нећ.емо да затворимо очи пред из- 
вјесним за сада ни мало пријатељ- 
ским струјама према Монархији — 
убијеђени смо да ниједан озбиљан 
политичар из сусједне краљевине 
не може да помисли да стави на 
коцку велике предности по ту зем- 
љу, произашле из блиских прија- 
тељских односа који су до садз 
били његовани са МонархијомЛ а- 
кође садашња румунска влада по- 
казала је више пута искрену на-



мјеру да и у будућности одржи тај 
карактер пуног повјерења у нашим 
узајамним односима.

иБугарска која улази у нову еру 
мирног васкрсавања, трудиће се, при- 
је свега, да прилагоди стечени те- 
риториј, и да културно подигне ње- 
гово становништво.

„Нећемо одрећи своју економску 
помоћ Краљевини Србији која се 
могла, још једном, за вријеме бал- 
канске кризе, увјерити да указујемо 
њезином развићу широку снисход- 
љивост, и ако се још захвалност за 
то није могла испољити. То нас 
неће одвратити од правца којим 
идемо: да његујемо односе, колико 
је могуће, пријатељске са сусједном 
краљевином, чувајући наравно и 
своје рођене интересе.

Ми смо увијек тражили да одр- 
жавамо добре односе са нашом 
сусједном државом Црном Гором. 
Прошла криза изазвала, је преко 
наше воље, поновне расцјепе у на- 
шим погледима. Надамо се сада 
кад је Црногорска Влада показала 
намјеру да ће поштивати лондон- 
ске одлуке и његовати исправне 
односе са Арбанијом — да наши 
пријатељски односи не само да се 
неће у будућности измијенити, не- 
го ће се још више развити.

„Пролазне разлике у мишљењима 
које су настале између нас и грчке 
владе односно успостављања Ар- 
баније, нарочито на јужној граници 
не могу нашкодити нашим прија- 
тељским односима, заснованим на 
заједничким интересима. Доиста, 
наше добро расположење не слуша 
се у Атини, али се цијени.

„Желимо да Турска, поред 
свих губитака у колосалном рату 
са балканским хришћанским држа- 
вама које су тежиле да се развију, 
— остане један јак елеменат на 
блиском Истоку. Она ће учврстити 
своје посједе, цијенећи колико тре- 
ба велику важност одржања несма- 
њене отоманске силе. Труаићемо 
се да допринесемо колико можемо 
консолидацији и учвршћивању, као 
и економском полету Турске, и 
развијајући своје традиционалне 
пријатељске односе с Портом по- 
служићемо најбоље нашим интере- 
сима.

„Што се тиче односа између Ве- 
ликих Сила Тројног Савеза који је 
доказао, у тешким часовима бал- 
канске кризе, још једном свој со- 
лидни састав, — Тројни Савез 
остаје и даље непромјенљива осно- 
вица наше спољне политике.

„Што се тиче политичке равно- 
теже између Великих Сила на које 
балканска криза није сасвим остала 
без утицаја, сада се осјећа једно 
извјесно затишје.

И на том терену, наши односи 
са Русијом носе обиљежје прија- 
тељског карактера".

Министар истиче пријатељске од- 
носе са Француском и завршава:

„Односи Монархије са различитим 
Великим Силама су дакле сасвим 
задовољавајући, послије анимозно- 
сти којима су, у врло врућим да- 
нима тешке балканске кризе, били 
изложени са многих страна, усљед 
чувања најелементарнијих живот- 
них интереса Монархије. Побиједио 
је вазда здрав разум, јер је Монар- 
хија, у часу опште револуције пред 
нашим вратима, радила као један 
елеменат реда и мира, и као за- 
штитница мира. — Бечки Кор. Биро.

ТЕЛЕГРАМИ 
Муслимаии у Србији

Биоград, 12. априла
Полузванична „Самоуправа“ у 

уводном чланку констатује да исе- 
љавање муслимана из нових срп- 
ских крајева узима све веће размје- 
ре, и ако им власти признају њихову 
вЈеРУ, право, обичаје и т. д. и при- 
знају им заштиту као доказ овог 
тврђења. Полузванични орган каже 
Да се велики број муслимана изја-1

вио једном вишем представнику 
власти, потврђујући да нијесу Сјила 
зиведена насиља на њихову штету 
од стране власти, али да призн^ју с 
друге стране, да се не могу навикну- 
ти на ново стање ствари и на нове 
обичаје, изјављујући да их веже вје- 
ра и оданостпрема калифату. „Само- 
управа“ изводи овај закључак да 
су муслимани већином надахнути 
консервативним духом. Што се тиче 
хуманитз.рности, полузванични ор- 
ган жали њихов одлазак, пошто ће 
у својој новој средини бити с;ма- 
трани за странце. — Биоградски 
Пресбиро.

Нови рекрути
Биоград, 13, аг1рИла 

Јутрос у десет сати, са уоби- 
чајеним церемонијалом, заклелц су 
се Краљу, Отаџбини и Застави нови 
рекрути који су, као што је познато, 
дошли из нових крајева и чији је 
долазак био најтоплије дочекан од 
стране грађана. Краљ, Насљедник 
Александар, принц Ђорђе, Мини- 
стар Војни и сви виши официри 
били су присутни овом чину. —
Биоградски Пресбиро.

у Фејервари
Валсе, 13. априла 

Умро је бивши угарски министар 
предсједник Фејервари. — Бечки
Кор. Биро.

Вепике Силе и епирско питање.
Атина, 13. априла 

Атинска Агенција јавља да је 
Влада јуче наредила војним ила- 
стима у сјеверном Епиру да одмах 
напусте тај крај. Тако је запо- 
чело напуштање Епира, које ће се 
завршити кроз неколико дана. —
Бечки Кор. Биро.

Драч, 14. априла 
Увјеравају да су ријешене раз- 

мирице у Епиру, осим на неколико
мјеста. — Бечки Кор. Биро.

Атина, 15. априла 
Атинска Агенција саопштава да 

је напуштање Сјеверног Епира од 
стране грчких трупа потпуно извр-
шено. — Бечки Кор. Биро. 

Италијанска ескадра
Драч, 14. априла 

Јуче је стигла у Драч италијан- 
ска ескадра под командом Војводе 
од Абруца којега је књаз примио 
у аудијенцију. — Бечки Кор. Биро.

Драч, 15. априла 
Талијанска ескадра отпутовала

је. — Бечки Кор. Биро.
Аустро-угарски буџет

Будимпешта, 15. априла 
Заједнички буџет изнесен је да- 

нас пред делегације. Цјелокупни 
расходи износе 586 милиона; осим 
тога тражени су нарочити кредити 
у износу од 182 милиона, од којих 
81 милион представља квотни дио. 
Делегације су већ изгласале кре- 
дите за развитак војске, као и кре- 
дите за флоту уз нови изванредни 
кредит од 42 милиона. У свему 427 
милиона који су расподијељени на 
идућих пет година и одређени у 
првом реду за грађење и обору- 
жање четири дреднбта, трију кр- 
старица, шест торпиљера и два 
дунавска монитора. — Бечки Кор.
Биро.

Франц Фердинанд у Делегацијама
Будим-Пешта, 16. априла 

Приликом свзчаног примања Де- 
легација, надвошода Франц Ферди- 
нанд, одговарајући у Царево име 
на поклонствене говоре обојице 
предсједника Делегација, — казао 
је да је од посљедњег засиједања 
Делегација нестало затегнутости у 
међународном положају. У блиском 
контакту са савезницима, Влада се 
труди да ради на одржању и на 
учвршћењу европског мира, његу- 
јући односе највећег повјерења са
свима кабинетима.

Долазак Књаза Вилхелма у Ар-
банију даје јемство да ће се нова 
књажевина успјешно развијати. Нај- 
боље жеље Цареве прате га у ње-

говом мирољубивом и цивилизатор- 
ском раду.

Пошто се рапидно развијају фло- 
те свих Великих Сила, неизбјежно 
се мора тражити један већи кре- 
дит за развијање ратне морнарице.

Почимањем грађења нових же- 
љезница у Босни и Херцегорини за- 
довољена је једна хитна стратегиј- 
ска и економска потреба. — Бечки 
Кор. Биро.

Њихова Кр. Височанства Насљедник и 
Насљедниковица.

Трст, 16. априла,
Њихова Краљевска Височанства 

Црногорски Насљедник и Насљед- 
никовица стигли су синоћ овамо и 
отпутовали за Беч, гдје ће Њ. Кр. 
Вис. Насљедниковица посјетити је- 
дан санаториј. — Бечки Кор. Биро.

Бопест Франца ЈосиФа
Беч, 17. априла

Царев катар смањио се; стање 
врло задовољавајуће. Цар се про- 
шетао по галерији. — Бечки Кор. 
Биро.

Беч, 18. априла
Опште стање Царево потпуно за- 

довољавајуће. — Бечки Кор. Биро.
Беч, 19. априла

Катар постаје све слабиЈи и стање 
Царева здравља прогресивно на- 
предује. — Бечки Кор. Биро.

Устанак у Епиру
Драч, 17. априла

2500 људи народне војске по- 
слано је у област Корице. — Бечки 
Кор. Биро.

Промјене у српској војсци
Биоград, 17. марта

Званичне „Српске Новине“ до- 
носе указ о пенсионисању генерала 
Дамњана Поповића. За команданта 
трупа нових области постављен је 
генерал Петар Бојовић, досадашњи 
начелник штаба Главне Инспекције 
цјелокупне војске.

За команданта вардарске диви- 
зијске области именован је генерал-- 
штабни пуковник Божидар Терзић, 
досадашњи командант шумадијске 
дивизијске области, а за команданта 
шумадијске дивизијске области, ђе- 
нералштабни пуковник Стеван Ха- 
џић, досадањи помоћник Начелника 
Главног Ђенералштаба.

Напуштање Епира
Рим, 17. априла

Грчка је саопштила Италији да 
је довршена евакуација Епира. Диг- 
нута је блокада од Санти-Кваранта. 
— Бечки Кор. Биро.

Драч, 19. априла
Према телеграмима који су синоћ 

стигли, грчке трупе напустиле су 
Биглиште. — Бечки Кор. Биро.

Аустро-угарски војни буџет
Будимпешта, 18. априла

У војном одбору угарске деле- 
гације, министар војни држао је 
свој експозе и изјавио је да цјело- 
купна свота која се тражи за војску 
износи 576 милиона круна. „Поред 
свих наших мирољубивих тенден- 
ције, не можемо се зауставити, јер 
се сусједне државе непрестано ору- 
жају. Напротив, треба да непре- 
стано радимо на развићу војске, 
ако хоћемо да очувамо своје за- 
коните интересе, и ако хоћемо да 
наше границе остану нетакнуте. — 
Бечки Кор. Биро.

Путовање г. ПашиЋа
Биоград, 19. априла

„Балкан“ јавља да г. Пашић на- 
мјерава отпутовати у иностранство 
крајем маја. — Бечки Кор. Биро.

КЊИЖЕВНОСТ, УМЈЕТНОСТ, ПРОСВЈЕТА 
Његошева стогодишњица у

Прагу. Српско академско друштво 
„Шумадија“ са југословенском на- 
ционалистичком омладином прире- 
ђује на Ђурђев дан (23. априла — 
6. маја о. г.) у репрезентационом 
дому прашке општине свечану про- 
славу стогодишњице Петра II. Пе-

тровића Његоша. Ред прославе: 1. 
Свечана сједница у 9*/2 с. пријепод- 
не. Предавање проф. универзитета 
биоградског, др. Јована Скерлића, и 
проф. чешког универзитета у Прагу, 
др. Јана Махала. 2. Умјетничка ака- 
демија у 8 сати у вече. Судјелују 
г-ђа Павла Вахкова, оперска пје- 
вачица; Никола Зец, оперски пјевач; 
Шевчик-Лхотскога квартет; пјевач- 
ки збор југословенских академичара. 
3. бојгее Цапбап1е. Добровољни при- 
лози примају се са захвалношћу, 
а шаљу се на адресу: Ђуро Осто- 
јић, предсједник „Шумадије*1, Кга1. 
УЈпоћгабу, Роб КаНоует 8.

ДОМАБЕ ВИЈЕСТИВисоко одликовање. Његово Величан- 
ство Краљ Господар благоизволио је од- 
ликовати Даниловим орденом I степена 
Г. д-р Анта Гвозденовића, руског сани- 
тетског генерала.Заклетва Министара. У понедјељак 
су положили у Двору пред Његовим Ве- 
личанством Краљем, у присуству г. Пред- 
сједника Владе, нови Министри заклетву.Потпрсдсједник Скупштине. На мје- 
сто г. Гаврила Церовића који је постао 
Министар Провјете, Народна Скупштина 
изабрала је за потпредсједника г. Михаила 
Ивановића, народног посланика и бив- 
шег министра унутрашњих дјела.Народна Скупштина. Народна Скуп- 
штина наставила је у понедјељак свој 
рад, који је била прекинула ради ускр- 
шњих празника.

Буует. Народна Скупштина усвојила 
је у начелу и у појединостима законски 
приједлог у буџету.Закон о смјестиштима. Скрећемо паж- 
њу нашим трговцима на Закон о Смје- 
стиштима који је Народна Скупштина из- 
гласала, а Његово Величанство санкци- 
онисало и који је био обнародован у 
„Гласу Црногориа**. Као што се из самог 
закона може видјети, њим се чине вели- 
ке услуге трговцима ко|и ће се без сум- 
ње у свом интересу и у интересу наше 
трговине њиме користити. Да би закон 
био приступачни|и, отштамнан је у за- 
себну књижицу која се може добити по 
цијену од 30. пара у Управи Кр. Државне 
Штампарије.Добрртеер, Предејеаник ова, Општи- 
не г. С. Пилетић са г. г. општинским од- 
борницима и њиховим зам)еницима, упи- 
сали су за члана добротвора фонда си- 
ромашних Ђака Цетињских осн. школа 
пок. Марка Гвозденовића, бив. општ. од- 
борника.

Управа школа у име своје, наставничког 
особља и ђака топло благодари г.г. пред- 
сједнику Општине, општин. одборницима 
и њиховим замјеницима на овом племе- 
нитом дјелу.Нагла смрт. Честита и племенита су- 
пруга Велика г. Марка Вукосавовића, се- 
крегара Мин. Просв. и Црквених Послова 
и народног посланика, нагло је преми 
нула 15 овог мЈесеца у 30 години свога 
живота.

Покојница је уживала најбољи и нај- 
љепши гласи поштовање у приЈестоници, 
а најбољи је доказ за то онај велики ње- 
зин спровод до на поглед Цетиња, у ком 
је узело најтоплије учешће многобројно 
цетињско грађанство оба пола. Тијело 
честите покоЈнице пренесено је истог 
дана у родно мјесто Сотонић у Црмници, 
гдје је сјутра дан погребено.

Покојници нека је лака мајка земља!Парастос ј- Павлу Вучинићу у Под- горици. Јављају нам из Подгорице:
Централнм одбор за извођење идеје 

„Свој своме** приредио је за дан 13 о. 
м. иарастос пок. Павлу Вучинићу. Тога 
дана сва овдашња удружења, све школе и 
мноштво народа сакупило се код сабор- 
не цркве гдје је парастос одржан.

ПослиЈе парастоса, у црквеном двори- 
шту, члан одбора г. Филип Протић др- 
жао је говор у коме је изнио рад овога 
виђеног Србина, оцртао муке и патње 
Скадарских Срба. Говор је често нреки 
дан громкимузвицима: .Слава Вучинићу!** 
„Доље са непријатељима Српства!**

Из цркве се је пошло кроз варош. Код 
споменика насред вароши држао |е го- 
вор г. професор Лековић и Један гим 
назиста. Оба су говора прекидани са 
узвицима: „Доље непријатељи!** и „Слава 
мученику!**

Иницшативом Централног Одбора „Свој 
Своме** образован је ужи одбор од ви- 
ђених грађана, да нрикуиља прилоге ко- 
јима ће се нок. Павле уиисати за до- 
бротвора овд. свих удружења и фондо- 
ва школсккх.

За Павла Вучинића Приложише даље 
за упис пок. Павла Вучинића у цетињска 
добротворна друштва: Г.г. Стано Уско- 
ковић 12 перп.; Перо Шоћ 5 перп., Кићо 
Мартиновић, Крсто Матановић, кан. Миро 
Бошовић по 2 перп. У све перпера, са 
раније објављеним прилозима 469-20.



Званични огласи
Обј п-ро У недјељу 25. маја ов. год. 

0^1301. Министарство војно ће пу- 
тем )авне лицитације продавати разне 
артикле војне: одјеће, обуће, кужинар. 
и триез. носуђа, коњске орме и др. ства- 
ри, које су биле на употреби прописни 
рок и као такве и непроиисне за војску 
избачене из даље употребе.

Истог дана и у исто ври|еме продава- 
ће се и отпаци, (стризе) који су при кро- 
јењу вој. одјеће оставали од разног сукна.

Лицитација ће се означеног дана одр- 
жати од 9—11 сати прије подне у канце- 
ларији Администр. слагалишта у Војном 
стану.

Црногорски држављани, који желе ли- 
цитирати имају унапријед пред комисијом 
за лицитацију, као кауцију, положити у 
готовом новцу за стризе перп. 200, а за 
све остале перп. 500, а страни државља- 
ни два пут више.

Кауција се неће полагати комисији у 
новцу, него у место овога писмени акт 
од којег новчаног завода у земљи, у ко- 
јему ће бити назначено, да је лицитант 
положио тражену суму, или да за њега 
новчани завод гарантује.

Које количине се продају појединих 
артикала, каквоћа тих артикала и начин 
исплате коју је кунац обавезан извршити, 
као и друге детаљне услове може ко же- 
ли видјети за вријеме канцеларијских ча- 
сова у дотичном Слагалишту од 20. ов. 
мј. на до дана лицитације.

Министарство војно задржава за себе 
ираво да их не уступи ни понудиоцу нај- 
више цијене ако ова не буде за мини- 
старство повољна.

Број Р. 2878— 0.1645. Из канцеларије 
администр. одсјека. Министарства војног
11. априла 1914., Цетиње. 2,6

ОБЈАВА. — На дан 27. априла о. г., 
одржаће се у канцеларијама поштанско- 
телеграфских станица — Подгорица и 
Тузи — од 9—12 саги ирије подне Јавна 
лицитација за пренос поште између истих 
сганица свики други дан, а по досадаш- 
њему распореду т, ј., да за један дан 
поштоноша и понесе и донесе пошту.

Ближа обавјештења могу се добити код 
поштанских станица ири)е, а и на сами 
дан лицитације.

Број 4973. Из поштанско-телеграфског 
одјељења Министарстваунутрашњихдјела,
9. априла 1914 г., Цетиње. 2,3

СтЈРЦт — Наоснову чл. 4. и 5. „за- 
V/ 1 ЈСЧС1Ј. кона о парохијском свеш- 
тенству**, овијем расписује се стјечај на 
уиражњене парохије 11-гу Цетињску и 
Барску.

Позивају се сви они, који би жељели 
добити, коју од поменутих парохија, да 
се са својим молбама и односним доку- 
ментима пријаве овој Консисторији нај- 
даље до 15. маја ове године.

Број 648. Из канцеларије Консисторије 
цетињске, 16. априла 1914 г , Цетиње. 1,3

Приватни огласи
— Управа општине вар. Никшића, 

С/оЈаоа. намјерава увести електрично о- 
свјетљење, било на водену снагу или на моторе, 
довести воду од оближњих ријека или артези- 
јанске бунаре, као и извршити канализацију ва- 
роши.

Заинтересоване стручне фирме позивају се ови- 
јем да поднесу општини своје понуде у затвореној 
куверти најдаље до 15. маја 1914 год., по старом 
календару. За израду закључнће се уговор са 
оном фирмом, која буде поднијела најсолиднију 
понуду без обзира на најнижу цијену.

Све остале податке даје управа вароши Ник- 
шића.

Број 6. од 1914. Из канцеларије Управе Општине 
вар. Никшића, 11. априла 1914., Никшић.

Д. ,ј~ — ћа тимсфа1ке 6е 1а уП1е де №к-
V 1Б. сћксћ, а Г ЈМепћоп 6’ е!аћ1к Г ес!ај- 

га$»е 61ес!пцие 5ок аи тоуеп бе 1а (огсе ћудпфие,
5оН аи тоуеп с1ез то(еиг5, ат51 чие 4’ тЈгобшге 
де Геаи оп 6е5 геуфгеб УОЈбтеб ои еп сгеибал! 
6е рикз аћезјепб е1 епћп с1е сапаћбег 1а уШе.

Оез иНегебббб сотрФетз 5ои1 рпбз бе ГаЈге 
1еиг5 окгез ФбсгеЊб а1а зиз-бке тит'ара1ке ји5§и’ 
а 1а кат ки 15. тај 1914., с1е Г аисјеп 51у1е.

Ои ассер1ега 1е сопГга! бе се!и! чиј оћпга 1ез 
теШеигез сопЈШопб запз 6§агк5 аи рпх.

Роиг Гои5 1ез аиГгез гепзеепетепћб рпеге Је 
5’ акге55ег41а сћапсеПеле Је 1а тита'ра1ке Је 1а 
уШе Је ^Јксћћећ.

№ 6. 1914. СћапсеИепе с1е 1а титара1ке с!е 
1а \'Ше Је 1е 11. ауп! 1914., №ксћксћ.

бр. 224, 1,3
(Дгпдг’ — Објављујем заинтересованим, да 
\71.1с1С. израђујем од камена: разне спо- 
менике, иконостасе, балконе,разне кипове и друго, 
о чему сам стекао теорично и практично знање у 
Атини, у такозваној школи „Запио“.

Ко потребује реченог рада, молим да се обрати 
потписаном Нико Матов Љутица,
бр. 205, 2,4 Подгор — Црмница.

КУЋА ПОД НАЈАМ.
Границом“ (Цетиње) са осталим зградама и баш- 
том засађеном благородним воћем, издајем под 
најам.

Мих. Поповић,
бр. 227, 1,2 Држ. савјетник у пенсији, Цетиње.

Н!У!У?Р само велике количине купујем. Јавите 
Шу п!и удаљеност од било које цесте или 
ријеке, врст и количину дрвета. Имам интереса и 
за разне одкривене руде. Поближе упитати код 
Данила Ребић, Гацко, Херцеговина. бр. 212,2.2

Потпуно уплаћени капитал износи 1,000.000'-- перпера или круна 1

Резервни фонд Перп. 174-96Р03 — Спец. рез. фонд Перп .184.4б5'38
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бр 220, 1,10 УПРАВА ЦРНОГОРСКЕ БАНКЕ.
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Улози на штедњу преко П. 1,700 000'— милион и седамстохиљада
Купоне бр. 8 — за ,913 г. — плаћа са по П. 16 — (8" „) почев од 1. јула 1914.

------- -
Купоне плаћа и одмах уз одоитак 6’7о камате до 1. Јула

ИНДУСТРИЈСКП АКЦ. УДРУЖЕЊЕ
У НИКШИЋУ.

Према ријешењу V. редовне Скупштине 
акционара, одржате на дан 31 јануара 
1914. г., а сходно одобрењу г. Министра 
унутрашњих дјела, учинило је с.љедеће 
измјене и допуне у својим статутима:

Чл. 17. раније је гласио:
„Редовне Скупштине држе се у току 

прва три мјесеца почетком године**,
а замјењује се:
„Редовне Скупштине држе се од 1. авг. 

до 31. октобра сваке године**.
Чл. 64. раније је гласио:
„Удружење закључује своје рачуне и за- 

вршује своје књиге сваке године 31. де- 
цембра и предаје их на преглед Надзорном 
Одбору најдаље до половине фебруара 
мјесеца**,

а гласиће:
„Удружење закључује своје рачуне и за- 

вршује своје књиге сваке године 31. јула 
и предаје их на преглед Надзорном Од- 
бору најдаље до половине септембра мје- 
сеца**.

Чл. 67. треба допунити да:
„2% од нето зараде припада пивару 

(браумајстору)**.
Одобрајем и иотврђујем измјене и до- 

пуне правила Индустријског Акционарског 
Удружења у Никшићу, које је Скупштина 
акционара на својој У-ој редовној сјед- 
ници, одржатој 31. јануара тек. г., изгла- 
сала, а у чл. 17., 64. и 67. својих правила.

Број 1680.
Цетиње, 17. фебруара 1914 год.

Министар Унутрашњих Дјела,
бр. 219, 1,1 Лабуд Гојнић с. р.

(^Т1РиП1 Општина вароши Бијелог Поља 
1 ЈСЧаЈ. потребује секретара (благајника).

Компетент мора имати ове услове:
1) да је црногорски држављанин;
2) да је пунољетан;
3) да је доброг владања.
Првјенство имаће онај, који има боље школ- 

ске квалификације или већу практику, а при јед- 
наким, онај, који је општинар ове општине.

Плата је до 1560 перпера.
Молбе са осталим документима треба послати 

Општинској Управи најдаље до 28. априла ове 
године.

Број 304. Из канцеларије општинске Управе, 
25. марта 1914 год., Бијело Поље. бр. 217, 2,3

Ђоко Т. Ввпимировиђ ±Г„гв иш:
тава своје поштоване муштерије, да од 
1. маја тек. године пресељава своју радњу 
у оиштинску кућу бр. 35 до Народне 
Штедионице. бр. 223, 1,2

ПФИТД1Р РР удобан стан, горњи кат са 
ЦЧ- О1Л Њ ОС три собе, кужина н авлија 
у близини куће војводе Пламенца. За услове упи- 
тати Блажа Маркуша, Цетиње. ’бр. 222, 1,1

ОСНОВАНА 1901 ГОД.

КАПИТАЛ 1,000.000 П. — РЕЗЕРВНИ ФОНД 270.000 П.

ЛРВА НИКШИЂСКВ ШТЕДИПНИЦА
ЦЕНТРАЛА У НИКШИЋУ.

Филијале: у ШАВНИКУ, ВЕЛИМЉУ и ПЛЕВЉУ

има част учтиво извијестити, да је рје- 
шењем сво)е XIV редовне главне скуп- 
штине, од 2. марта ове год., и одобрењем 
Госиодина Министра унутрашњих дјела, 
измпјењен досадањи њен назив, који сада 
гласи:

НикшиЋска Кредитна Банка
Вапчие Це СгбФ! Де МксћИсћ
МкзсћИбег СгесЈИћапк

и да свој досадањи капитал од К. 500.000 
повишава на

један милион круна
уписом новог кола од 5000 акција по 
100 кр.

Уиис акција почиње од 1. маја о. г., 
како код централе, тако и свих њених 
филијала и код:

Београдске Тргов. Банке, Београд
Српске Банке, Загреб
Јадранске Банке, Трст
Црногорске Банке, Цетиње и код њених 

филијала;
а врши се по К. 20 од сваке акције го- 

дишње до потпуне уплате и изравнања 
са резервним фондом старог кола, — ко 
хоће може и раније уппате извршити.

Банка ће вршити, као и до сада све 
банкарске послове, као:

1) отвараће текуће рачуне трговцима, 
увозницима и извозницима;

2) вршиће инкасо, како домаћих, тако 
и страних наплата;

3) обављаће све врсте чековске радње 
и девиза;

4) даваће акредитиве на сва европска 
и америчка мјеста;

5) примаће улоге на штедњу и плаћаће 
на исте 6% (шест од сто) камате годишње. 
Обрачун шестомјесечни;

6) вршиће исплате за сва европска и 
америчка мјеста;

7) нарочито одјељење за све врсте ин-
формационих послова. бр. 221 I 10

Продајв се мотоцикпет “XX”
условима. Обратити се Луки Милуновићу 

Пиперу, Цетиње. бр. 209, 2,3

* 'I блици, да ћу за кратко
јеме премјестити мој кабинет на Це

Д-р Ристо Ку
бр. 218, 1,3 зубни љека

ИНДУСТРИЈСК0 АКЦ. УДРУШЕЊЕ
у НИКШИЋУ.

Одржаће на дан 1. ма|а ов. г., у депс. 
зиту у Подгорици, од 8 нрије подне дд 
11 и одЗ послије подне до 5 сати истог 
дана, лицитацију за превоз пива за де. 
позит у Андријевици.

Превозиои ће биги обавезан возити 
ниво и из Подгорице и из Никшића према 
наредби Удружења.

Сваки лицитант треба имати довољац 
број иревозних сресгава, било то ауто- 
мобила или кара. Лицитанти морају пр. 
ложити кауцију у 2000'— П. у готову и па- 
пирима, или П. 4000'— у непокретности. 
Удружење задржа|е право не издати пре- 
воз за најниже излицитирану цијену, «ао 
и устуиити оном, ко иоред цијене даде 
Управи боље услове превожње и више 
сигурности за тачно извршење уговора.

Никшић, 17. априла 1914.
УПРАВА

бР. 229, 1,1 Индустр. Акц. Удружења.
П-пттоп — Управа Филијале Црн0- 
\Ј1 ЈЛсћС. горске Банке у Подгорици, 
за намир својег потраживања износи на 
јавну продају 46 (четрдесет шест) ак- 
ција Подгоричке Банке са куионима за 
1912/1927 годину.

Продаја ће се извршити у локалу пот- 
писате Управе на дан 2. маја 1914 год„ 
од 3 до 5 сати послије подне, када ће 
се акције уступити понудиоиу највеће ци- 
јене, само за готов новац.

Опис:
6 акција брон 0168/0169, 3935/6,4168/9 

на име Стане К. Ђурашковић и 40 акција 
број: 0317/0336, 4317/4336.

Број 2213.
Подгорица, 16. априла 1914. 

бр. 228, 1,2 Управа Филијапе Црногорске Банкв.

ТРГПРНИМА обраћамо пажњу на да- «Г1 1ЈиЦг1и1п нашњиоглас агентурно-ко- 
мисионерске радње Перо С. Вукотић и Друг — 
Подгорица. бр. 211, 2,3

Млађи чиновник
потребан је Првој Никшићској Штеди- 
оници у Никшићу. Ступити може одмах. 
Услове и документа слати најдање до 
30. ов. мјесеца. бр. 210,2,3

Важно за зиноградаре
Набавио сам правих француских прска- 

лица

„УегтогеГ*
а држим и разне талијанске пумпе са 
потребним прибором за једну и другу 
врсту т. ј. гуме и друге ситнице.

Задругама дајем велики попуст. Наба- 
вио сам у великим количипама плавог 
(коњског) камена најбољег квалитета.

ЗА ГРАЂЕВИНАРЕ
имам најбољег цимента Портланд н 

разне гвожђарије.

Чувеног Берског вина и првијенца
продајем и на мање количине. Најбољи 
квалитег. Цијене умјерене.

Све горње гарантирам, да је првокласна 
роба.

Свој Своме
М|ешовита Трговина,
Стевана Перовића

П. П. бр. 107. 8,12 Подгорица.

— Управи Подгоричке Општине 
кЛ ЈЈапа. потребан \еучител> музике. Плата 
годишња до 2.400 перпера.

Кандидат мора да је свршио вишу музичку 
школу или консерваторијум.

Првијенство ће имати они, који су уз боље ква- 
лификације већ дуже вријеме провели и прзкси 
и били учитељи музике, а при том владају и срп- 
ским језиком.

Молбе са потребним документима треба упу- 
тити Управи општине најдаље до 15-ог маја по 
старом календару ове године.

Број 710. Из канцеларије управе Подгоричке 
општине, 9. априла 1914 г., Нодгорица. бр. 214.-3

У^МЈЈаоа. јешила је, да обнови и рекоист 
ира парну бању на ријеци Рибници. Стота сс пс 
вају стручне фирме, које би жељеле предузети 
шинско уређење исте, да изволе поднијети св 
понуде до 31-ог маја по старом календару 1 
године, кога дана ће се и уступити понудис 
најниже цијене, ако ова буде за општину повод

План са објашњењима може се видјети с 
кога дана у канцеларијским часовима, а на захт 
може се појединим фирмама упутити и пр< 
поште.

Број 779. Из канц. Управе општине варо 
Подгорице, 9. априла 1914 г„ Подгорица.

Д убс 1-а Митсјра1ке сЗе 1а уШе бе РосђЈогм/глучз. а рГ 5 |а ге5о1ип'оп с!е гепоиуе!ег е! г -
сопбШгге 1е ћат Његта! с,ш 5е коиуе виг I- 
гпе <3е 1а РФпкга.

ћа Митсјра1ке ЈпУке сЈопс 1е5 Сотра§п1е5 соф- 
ре!еп!е5, акп сГемгергепске 1а тЈ5е еп асноп 0 
с1кћат, 1оиг рге5еп(ег 1еиг оПегЈе јибци’аи 3. •
с1е Г аппее соигаМе (V. 5.) ои 1’ оп ассогФга - 
гесоп51гисђоп а цш оНпга 1е рпх 1е рфв асаг 
1а§еих ци, рш55е сопуепк ћ 1а МишараНге.

Оп рет ауојг 1е р1ап е! епрНсаПопз спафк 
јоиг релћам 1е5 ћеигеб Це 1гаУаП е(, зиг Јетапас- 
оп реи! Гепуоуег аих сотрб1еп15 раг 1а Р05,е'

№ 779. Ба сћапсеПепе с1е 1а МипЈара1Н^ 
РосЈ^огкга, 1е 9. Мај 1914. (у. 5.) Росђ>огкга.

бр. 215У

Издање и Штампа Кр. Ц. Државне Штампарије


